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Bond v Melkveehouders
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Inhoud MAP Tholen

Tholen Introductie blz.

1893-06-15 Lezingen B.G. vd. Have, over Boter- en Zuivelfabrieken op Tholen

1893-06-16 Discussie met o.a. E. v.d. Bosch / dr. Swaving

1893-06-22 Verslag zelfde lezing door GoescheCourant

1893-06-24 Ingezonden over voor en tegen Limburgsch Systeem (handkracht)

Met aansluitend Adv. met oproep voor Zuivelfabriek op Tholen

1894-03-17 Ingezonden: Extra oproep van H. J.Dorst voor fabriek

1894-05-05 Nogmaals H. J. Dorst

1914-02-27 Lezing Zwagerman

Poortvliet 1894 - 1902

1894-02-06 Oproep voor vergadering in Poortvliet – door ZLM. (L.J. Dorst)

8 Sept. statuten van de Roomboterfabriek van Poortvliet in St. Courant

Serie knipsels over Poortvliet / Begon met 80 koeien 400 L/per dag

1902-09-20 Adv. verkoop fabriek plus inventaris. Opbrengst gebouw f 560!

Stavenisse 1895 - 1918

1895-03-09 Div. knipsels oprichting Handkrachtfabriek De Koe Stavenisse

1895-05-09 Bericht over Statuten De Koe in St. Courant 

1899-02-25 Verslag Jr. vergadering, geen gegevens 

1900-03-22 Verslag met gegevens  1900 / 21 leden 100 koeien

1901-04-06 Adv. aanbesteding steenkolen, meerdere jaren

1913-03-22 Enkele gegevens over 1912

1916-05-13 Melklijsten met gegevens controlevereniging

1918-06-28 Verkoop Stoomboterfabriek De Koe

B. v Melkveeh 1927 - 

voor 1927 Vóór 1927 ging melk naar CZ. Wouw en V.A.C.C.A. Oud-Gastel

1927-02-02 Plannen voor eigen afd Bond v. Melkveehouders op Tholen

1928-02-22 Verslag verg. Melkveehoudersbond  St. Annaland

1928-05-25 Scherpenisse Verslag Verg. scherpenisse Bond v. Melkveehouders Eiland Tholen

1929-12-23 Ingezinden Voorz. Drost

1930-02-14 St.-Annaland Jr. Vergadering met gegevens

1931-03-13 Verslag gem. vergadering Melkver. Fokver. en aankoopver.

1937-08-21 Poortvliet oprichting van Melkfederatie

1938-11-26 Oprichting Vereniging T.B.C.-bestrijding op Tholen
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MelkFederatie

1939-02-24 Over Vergadering Melkfederatie afd. Poortvliet

1940-12-02 TBC.-Bestrijding Tholen en St.-Philipsland 

▲ Heruitgave zuivelhistorienederland.nl                                                                           versie: 2011-12-113



Eiland Tholen Algemeen
Opmerking over de Zeeuwsche Landbouw Maatschappij (ZLM. - ook ZMv.L)

omstreeks 1893:
Was L.J. Dost voorz. ZLM...... afd. Tholen 

Verder komen in de tekst de volgende namen voor:

mr. P.C.J. Hennequin Voorz. ZLM
dr. A. J. Swaving: Directeur vh. Rijkslandbouwproefstation te Goes.
G.A. Vorsterman van Oyen (ook Oijen) Secr. ZLM.

Van elke gemeente – 7 á 8 ? – zaten er twee leden in het bestuur.
Op Tholen was ook een aankoopvereniging „Landbouwbelang”

opmerking over Couranten
Gezocht op alle Zeeuwse kranten
Belangrijke – de zaterdags verschijnende Ierseksche en Thoolsche Courant – ontbreekt vaak
1893 elk weeknummer
1894 0
1895 7 stuks 04 mei / 3 aug / 17 aug / 24 aug / 31 aug /7 sept. /en 30 nov
1896 8 nummers
1897 11 nummers
1898 14 nummers
1902 elk weeknummer
Over fabriekje Poortvliet bijna niets te vinden...........
Poortvliet moeilijk zoekwoord, er was n.l. ook een minister Poortvliet

knipsel ca. L /jr.

1894-09-08 Poortvliet – acte in St. C.

1895-01-22 Begonnen met 80 koeien , begin 1895 90.  ca. 400L melk/dag vorig najaar zelfs 700 L 150.000

1902-09-20 Verkoop 30 sept. fabriek  + inventaris, opbrengt  f 560 voor gebouw!

1895-05-11 Stavenisse - acte in St.

1895-09-07 Gaat fabriek van sta

1897-09-11 Krijgt „de Koe” een stoomtoestel

1900-03-22 21 Leden met 100 koeien – in 1899 543687

1907-03-16 Leden aantal niet opgegeven – in 1906 306036

1913-03-22 Leden aantal niet opgegeven – in 1912 462180

1915-01-29 Leden aantal niet opgegeven – in 1912 464272

1916-04-14 Leden aantal niet opgegeven – in 1913 350359

1918-06-28 10 juli 1918 stopt de fabriek – Gebrek aan melk, samenwerking en gebrek aan eenig 
communicatiemiddel op het eiland Tholen

1918-06-28 Adv. voor verkoop fabriek en inventaris – totale opbrengst  f 4578,-
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Middelburgsche Courant 15-06-1893 (ook in de Goessche Courand van 22-06-1893)    Naar Map Beginperiode

Tholen 14 juni 1893

Een lezing gehouden op het 50 jr. jubileum van de Maatschappij tot bevordering van de landbouw en  
veeteeld te Zeeland. Verslag I

De heer B. G. van der Have van Ouwerkerk,1 die op zich had genomen een onderwerp te be-
spreken, was door ongesteldheid verhinderd dat mondeling te doen, doch had zijn inleiding 
schriftelijk ingezonden.

Het vraagpunt luid:
Is fabriekmatige zuivelbereiding op coöperatieve grondslag gewenst? Zo ja, welke is dan 
de wijze waarop zij het meest voordelig kan werken?

De heer Van der Have schreef daaromtrent :
Mijnheer de voorzitter. Het was in het jaar 1885 dat ik op de vergadering van het Hoofdbe-
stuur onzer maatschappij van landbouw werd uitgenodigd om hier ter plaatste op de algemene 
vergadering een agronomisch vraagpunt te behandelen. Ik voldeed aan die vererende opdracht 
gaarne en koos daarvoor het onderwerp: de bemesting van het weiland. Waar ik toen de wen-
selijkheid uitsprak om een humuslaag van 1 à 1½  centimeter op dat weiland te verkrijgen, ten 
einde een regenbak in de winter zowel als in de zomer te hebben, in de winter om het vocht te 
absorberen, in de zomer om die gradueel terug te geven, daar is het mij aangenaam nu nog te 
kunnen constateren dat de waarheid dier mening steeds bij mij is bevestigd en ik zelfs nog in 
deze tijd van grote droogte op een weiland van nog geen 9 gemeten, Duivelandsche maat, 10 
stuks vee vetweid, die van voldoend -voedsel zijn voorzien,

Was het met ingenomenheid, mijne heren, dat ik me in 1885 in het stedeke Tholen van die 
opdracht kweet, na de vriendelijke ontvangst, die mij toen te dezer plaatse, ondanks het natte, 
onaangename weder, gewerd, is het met niet minder genoegen dat ik thans aan de opgedragen 
taak voldoe ter behandeling van een onderwerp, dat ik vooral ook voor het eiland Tholen niet 
van belang ontbloot acht.

Op de voorgrond stellend dat ik hier geen geleerdheid wens te verkondigen, te veel mannen 
van de wetenschap als hier tegenwoordig zijn aan wie dat beter ware toevertrouwd, ben ik 
meer van de opvatting dat men hier is om elkander op landbouwgebied te stichten en op te 
bouwen, zodat het mij aangenaam zal zijn een bespreking daarover te hebben uitgelokt.

En nu tot de zaak zelve komende, heb ik het vraagpunt enigszins uitgebreid genomen, ten-
einde de licht- en schaduwzijden daarvan te doen uitkomen om daarna op de meest voordelige 
handelwijze in dezen te letten.

Mijne heren, wanneer men tegenwoordig kalm en bedaard een blik om zich heen werpt, dan 
bespeurt men in vele klassen der maatschappij een gevoeligheid en een zucht naar verande-
ring, die onwillekeurig de aandacht trekt.

Die zucht naar verandering komt in de laatste dagen ook voor op 't gebied van zuivelbereid-
ing; en zonder nu geheel in te stemmen met een gezegde: „hoe minder soliditeit, hoe, minder 
stabiliteit”, heb ik er toch nooit van gehouden om het oude te verwerpen, omdat het oud is, 
1 Kom der heer B. G. Have tegen als: Landbouwer/veehouder, Burgemeester Ouderkerk, Bestuurslid ZML, lid 

van de Liberale Kieskring.
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noch blind ingenomen te zijn met het nieuwe, omdat het nieuw is. En zoo moge de bespreking 
dezer vraag, nu de zuivelfabrieken elders bijna als paddestoelen uit den grond verrijzen en 
ook in Zeeland doorbreken.eenigszins vreemd schijnen, toch geloof ik met het oog op het in-
grijpende van den maatregel, op de verandering die daardoor in het landbouwbedrijf wordt te-
weeg gebracht enden afstand, waarop de dorpen in het eiland van elkander liggen, dezelve 
niet overbodig. Ik zeide de vraag wat ruim te hebben gesteld om de licht- en schaduwzijde der 
fabriekmatige zuivelbereiding te doen uitkomen, en daarom begin ik met de laatste.

Waar, zooals tot hiertoe, de zuivelbereiding op de gewone wijze plaats vond, behield het land-
bouwbedrijf in zijn geheel zijn eigenaardig karakter. De boer trachtte, behoudens de 
uitzonderingen, de eerste in zijn departement te zijn, terwijl vrouw en dochters het hare deden 
om op het gebied der botermakerij uit te munten. Zoo ijverde elk in het zijne; er werd puike 
boter gemaakt, de dochters werden van der jeugd zachtkens aan met de kleine handgrepen van 
de zuivelbereiding, even als met den daaraan gepaard gaanden arbeid, bekend gemaakt, de 
dikwijls zoo hoog vliegende geest van die allen vond daarin afleiding, men wist niet beter en 
was tevreden, te meer omdat die allen, vader, moeder en dochters, dagelijks de aanschouwe-
lijke belooning van hunnen arbeid zagen in de vaten melk en room in den melkkelder, en de 
schotels met boter, door hen gewrocht. Het landbouwleven werd daardoor een ydille, terecht 
bezongen door onzen Hubert Kz Poot.

En wat de kroon op dat al zette, was dat de optelling van die dagelijks terugkeerende verdien-
ste het hoofd van het bedrijf voor een niet onaanzienlijk deel in staat stelde om op den verval-
dag aan zijne geldelijke verplichtingen te kunnen voldoen.

Al dat eigenaardige nu wordt door de fabriekmatige zuivelbereiding weggenomen en houdt 
op, want, zoodra de koeien gemolken zijn, wordt de melk naar de fabriek gebracht en in plaats 
van kelders met melk, room en boter zooals vroeger, zijn ze nu prozaïsch ledig en doodsch. 
Maar wat hier bij komt is dat de dochters van dienzelfden landbouwer uit den middelstand, 
thans spoediger met het werk gereed, meer beschikbaren tijd overig hebben, zoodat hun geest, 
bezig dienende te zijn, zulks dikwijls moet worden door werkzaamheden, die geld nemen in 
plaats van geld te geven.

En waar die dochters niet zijn, moet toch ook een vrouwelijke dienstbode gehouden worden 
om het werk te doen.

Om al die redenen nu, zouden deze laatste beschouwingen, zelfs bij gelijke geldelijke op-
brengst, de schaduwzijden kunnen heeten der fabriekmatige zuivelbereiding, ja rijst de vraag 
zelfs of met den daardoor ontstanen minderen arbeid, de lust daartoe ook niet zal afnemen, en 
dat ware te bejammeren.

Bezien wij nu hare lichtzijde, dan valt dadelijk in het oog, dat zwakke huismoeders, met een 
groot getal kleinen gezegend, elke gelegenheid zullen aangrijpen, die hare vele en vermoeien-
de bezigheden verlicht en vermindert, zij het dan ook eenigszins ten koste van eene mindere 
geldelijke opbrengst. Daar komt bij dat het vrouwelijk dienstdoend personeel hier en daar 
minder gemakkelijk beschikbaar wordt, zoodat ook uit dien hoofde vermindering van werk-
zaamheden niet ongewenscht schijnt. Nu kan aan die bezwaren worden tegemoet gekomen 
door de aanschaffing van den Separator of roomafscheider, bv. van Leval, doch dit werktuig 
is nog al kostlijk en daardoor voor velen uit dien landbouw- en middelstand niet zoo gemak-
lijk bereikbaar. Men zou echter bij het hooger bedrag, dat dan, naar men beweert, van de melk 
wordt verkregen, kunnen afschrijven op de kosten van aankoop van dat werktuig.
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En zo rekening houdende met de voor- en nadeelen eener fabriekmatige zuivelbereiding, 
waarbij te letten op veranderingen en maatschappelijken toestand, willen wij aannemen dat de 
redenen voorhanden zijn om deze te wettigen, en dan rijst de vraag: zal die fabriekmatige be-
reiding van den zuivel op coöperatieven grondslag berusten, m. a. w. zullen de melkprodu-
centen aandeel in de zaak hebben en zal men door onderlinge samenwerking elkanders maar 
dan ook eigen voordeel betrachten ?

Schoone theorie, doch nog zoo dikwijls door de praktijk gelogenstraft.
Want daartoe behoort zooveel, Daartoe behoort goedetrouw, behooren de deelgenooten diep 
doordrongen te zijn van de noodzakelijkheid, eene noodzakelijkheid die niet genoeg kan 
worden op het hart gebonden, om zuivere melk te leveren.

Melk te leveren niet alleen afkomstig van goed gewoon voedsel, vooraf door den directeur der 
fabriek goedgekeurd, maar ook melk te leveren in vaatwerk, dat goed gebroeid en 
allerzorvuldigst zuiver behandeld wordt. Want evenals het geheim der boerin van hare puike 
boter bestaat in zuiverheid, netheid en werkzaamheid, evenzoo is de groote voorwaard om bij 
fabriekmatige boterbereiding puik kwaliteit boter van de hoogste marktwaarde te krijgen, 
gelegen in de door elk van de gezamenlijke deelhebbers te leveren zuiveregoedemelk. Zonder 
dat kan de hoogste prijs ook niet voor den liter melk worden verkregen, want, al is die nog 
zoo vet en roomrijk, als zij niet zuiver wordt behandeld dégouteert ze en kan onmogelijk 
goede boter voortbrengen.

Dat is dus zeker eene eerste behoefte om de fabriekmatige boterbereiding op coöperatieven 
grondslag het meeste voordeel te doen afleggen.

Een tweede voorwaarde komt mij voor te letten dat het vervoer der melk niet te veel kost en 
dat in het algemeen de kosten van daarstellen der fabriek en der exploitatie, bij doelmatigheid 
van inrichtingen handeling zoo weinig mogelijk bedragen.

Wanneer nu verder de melkproducent door intensieve voedering van het melkvee zorgt voor 
goede vette melk en hij ervaart bij de uitbetaling dat door het gebruik eener Ladocute en de 
daarmede juiste bepaling van dat vetgehalte zijne moeite geloond wordt, zoodat hij daardoor 
vertrouwen in die zaak krijgt, dan wordt, of liever is het oogenblik daar, dat een en ander op 
de meest voordeelige wijze plaats vindt.

En nu, mijne heeren, kom ik tot de voorname aanleiding die mij de bovengenoemde vraag 
deed stellen.

De dorpen op het eiland Tholen liggen zoover van elkander verspreid, dat elke gedachte aan 
oprichting eener zuivelfabriek in een centrum, met het oog op de groote onkosten van melk-
vervoer, moeten vervallen. Van daar dat hier, zij het dan ook met wijziging van toepassing 
zou kunnen komen wat elders bv. in Limburg plaats heeft.

Volgens mededeeling komen daar 5 a 6, boeren in eene gemeente bij elkander, leggen f 600 a 
f  700 uit en koopen daarvoor een centrifuge van Veuve Melotte te Remicourt bij Luik, welk 
werktuig in het uur 300 liters afroomt en 525 francs kost. Nu wordt voor f 30 a f 35 een locaal 
van 36 M2  gehuurd, waarin een man en vrouw bezig zijn met 700 a 1000 liters melk per dag 
af te scheiden en te karnen. Een Crêmometer van 75 francs moet bij de centrifuge zijn. De 
melk wordt elken dag door een commissie onderzocht, wat het roomgehalte aangaat, terwijl 
ter bepaling van het gehalte aan vet ook de controletoestel van Laval kan worden gebezigd.
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Die man en vrouw krijgen een dagloon en er is een persoon die voor niet hoog salaris de zaak 
regelt en de comptabiliteit bijhoudt. Op het einde der maand wordt van de opbrengst der bo-
ter, die á  f 1.20 minimum per kilo wordt verkocht, de prijs per liter melk betaald, waarbij ¼ 
cent per liter voor intrest, aflossing en slijtage wordt afgehouden.

Er bestaan- op deze wijze vele inrichtingen in Limburg. Daar wordt puike boter gemaakt en er 
zijn boeren, die met inbegrip der afgeroomde melk 11 centimes = 5½  cent de liter ontvangen.
Behalve de huur of koop van het lokaal heeft men voor die f 600 à f 700 – heeft men:

1) bedoelde handcentrifuge van Veuve Melotte, met een crêmometer, om de verschillen-
de melksoorten naar het vetgehalte te bepalen, 

2) een karnvat van best systeem, 
3) een boterkneedmachine, 
4) een verwarmingstoestel indien de melk niet onmiddellijk na het melken kan gecentri-

fugeerd worden, bijv. niet een temperatuur heeft van 28 % Celsius op het oogenblik 
dat zij in de machine komt en 

5) verschillende kleine voorwerpen, zooals emmers, vaten, borstels enz.

Het komt gewenscht voor om in het lokaal een kleinen kelder te hebben voor de bewaring van 
den room. Een en ander is voldoende voor het karnen van 1000 liter per dag dat door die men-
schen goed kan geschieden, terwijl de boter tevens voor verzending wordt gereed gemaakt en 
overigens alles zindelijk wordt gehouden. Natuurlijk hangt van de keuze van deze menschen 
veel af, terwijl er in het begin iemand moet zijn om hen van alles op de hoogte te brengen.
Op deze wijze wordt de zaak niet coöperatief gedreven maar kan toch met goedetrouw en 
goeden wil op dien voet worden geschoeid.

En hiermede, mijnheer de voorzitter, ben ik aan het eind mijner beschouwingen en mededeel-
ingen gekomen. Uit een en ander blijkt naar mijne meening de noodzakelijkheid om bij fa-
briekmatige zuivelbereiding op coöperatieven grondslag, allernauwkeurigst te letten op de 
zuiverheid der melk, terwijl de niet zuivere onverbiddelijk moet worden afgekeurd. Mocht 
overigens het resultaat der besprekingen en bemerkingen als eventueel gevolg van deze inlei-
ding met zich brengen dat voor het eiland Tholen de meest voordeelige toestanden op het ge-
bied van zuivelbereiding worden geboren, dan zal ook deze bespreking niet onvruchtbaar zijn 
en rest alleen aan den ondergeteekende de betuiging van leedwezen dat hij niet mondeling dit 
punt heeft kunnen inleiden.

Dit rapport gaf aanleiding tot discussie.
De heer dr Swaving was het niet eens met de daarin ontwikkelde denkbeelden. Zijns inziens 
verdiende een coöperatieve zuivelfabriek op groote schaal aanbeveling.
Dit gevoelen werd gedeeld door de heer De Kater, commissaris der zuivelfabriek te Zonnem-
aire.
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Middelburgsche Courant 16-06-1893; p. 2/4                     Naar MAP Beginperiode

Een lezing gehouden op het 50 jr. jubileum van de Maatschappij tot bevordering van de landbouw en  
veeteeld te Zeeland. Verslag II

De zeer interessante - en door de heer E. v.d. Bosch voorgelezen - inleiding van het door den 
heer B. G. v.d. Have ter tafel gebrachte onderwerp hebben we in ons vorig nommer in extenso 
opgenomen en in ‘t kort is toen ook gemeld dat daarover gediscussieerd werd.

De heer Swaving opent die discussie. Hij wees erop dat de kwintessens van de zaak is het 
belang van de boer om meer geld te maken van zijn zuivelproducten. Zijns inziens, zal dat 
doel niet bereikt worden, wanneer men de weg opgaat, die de heer Van der Have aanbeveelt. 
Deze wil miniatuurfabriekjes, maar spreker wees op de nadelen daaraan verbonden. Eerstens 
de te grote kosten, maar tweedens ook de moeilijkheid om altijd dezelfde kwaliteit boter te 
leveren.

De heer Swaving besprak verder de becijfering, door de heer Van der Have gemaakt, en 
noemde die optimistisch. Hij achtte het een eis dat de melk, die aan elke fabriek, groot of 
kleine wordt geleverd, betaald wordt naar het vetgehalte en toonde aan dat, om een juiste be-
paling daarvan te maken, zeer nauwkeurig werkende, dure toestellen nodig zijn.
Zijn conclusie was dat het streven van de Limburgers waardering verdient, maar dat de weg, 
dien zij inslaan, niet de goede is.
Een coöperatieve zuivelfabriek op grote schaal, zoals er verscheidene in Zeeland reeds 
bestaan, verdient de voorkeur.

De heer Mulock Houwer uit Zierikzee bracht namens de commissaris van de zuivelfabriek te 
Zonnemaire, de heer J. C. Groeneveld de Kater, nog het een en ander in het midden.
Deze deskundige bepleitte ook fabriek-matige boterbereiding op grond eerstens van zuiver-
heid en groter marktwaarde en tweedens om, zoals bij dat poëtisch uitdrukte, de vrouw van de 
landbouwer te verheffen uit de toestand van slavernij, waarin zij thans verkeert.
Verder werd door de heer De Kater in ‘t licht gesteld dat de boterbereiding op de hofstede 
bijzaak, maar in de fabriek hoofdzaak is. Toelichting van die stelling is zeker onnodig.
Ook werden in het bedoeld schrijven financiële resultaten genoemd, waaruit bleek dat leve-
ring aan de fabriek direct voordeel afwierp.

De heer Heyse, lid van Gedeputeerde staten, meende dat de heer Van der Have niet direct 
aandrong op de stichting van zuivelfabrieken, maar het voorbeeld van Limburg stelde om tot 
navolging op te wekken. Die zuivelfabriekjes in ‘t klein zullen weldra de stoot geven tot het 
oprichten van coöperatieve fabrieken op grote schaal, Zeker is het dat, voldoet de proef in ‘t 
klein, dit nog veel meer het geval zal zijn in ‘t groot, want de kosten voor de bereiding van 
boter van 100 of 200 koeien zijn bijna gelijk.

De heer Hennequin ging geheel mee met de heer Swaving. En om te bewijzen dat de coöpera-
tieve zuivelfabrieken een toekomst hebben, noemde hij enige cijfers uit de boekhouding van 
de roomboter-fabriek te Sluis, ten dele een coöperatieve stichting
We zullen die slechts kort resumeren. Aan rente werd 3% gemaakt en de melk werd betaald 
met 5 cent per liter terwijl de afgeroomde melk voor 3 cent den liter werd teruggenomen.

Een conclusie werd niet genomen maar besloten werd om in den almanak voor 1894 de be-
sprekingen, over deze zaak gevoerd, beknopt samen te vatten.
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Verder leverde de vergadering niets belangrijks op. Zij werd door den voorzitter na de gebrui-
kelijke plichtplegingen gesloten.
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Goessche Courant 22-06-1893; p. 1/4

Landbouw en Veeteelt. Zelfde samenvatting als 15 juni !

Zuivelbereiding.

Met het oog op de belangrijkheid van het onderwerp in verband met den tegenwoordigen tijd, 
waarin zuivelbereiding op het gebied van landbouw meer en meer op den voorgrond treedt, 
willen we de vraag, ingezonden op de algemeene vergadering van landbouw, jl. Woensdag te 
Tolen gehouden, meer uitvoerig behandelen. Die vraag luidde: Is fabriekmatige zuivelberei-
ding op coöperatieven grondslag gewenscht ? Zoo ja, welke is dan de wijze, waarop zij het 
meest voordeelig kan werken ?

De heer Van der Have, die, zooals in ons verslag gemeld is, wegens ongesteldheid verhinderd 
was de vergadering bij te wonen en dus het punt mondeling in te leiden, schreef dan o. m. 
omtrent zuivelbereiding op coöperatieven grondslag, dat hij eerst de licht- en schaduwbeelden 
daarvan zou laten uitkomen. De zucht naar verandering, zegt bij, komt in de laatste dagen ook 
voor op het gebied der zuivelbereiding, en zonder nu geheel in te stemmen met een gezegde : 
”hoe minder soliditeit hoe minder stabiliteit”, heb ik er toch nooit van gehouden om het oude 
te verwerpen omdat het oud is, noch blind ingenomen te zijn met het nieuwe omdat het nieuw 
is. Hij noemt de schaduwzijden het eerst en wijst daarbij vooral op de bedrijvigheid, die het 
oude systeem op de hofstede in het leven roept; op den arbeid, dien zij schept voor de vrouw 
en de dochters, een dankbaren arbeid, omdat hij zijne belooning met ' zich brengt in kelders 
vol met melk, room en boter. Dit geelt geld en wanneer de dochters haren geest ~ niet langer 
met dezen arbeid kunnen bezighouden, zullen zij dit doen met werkzaamheden, die geld : 
nemen in plaats van geld te geven.

Bezien wij nu hare lichtzijdo", aldus vervolgt . de heer v. d. Have, »dan valt dadelijk in het 
oog, dat zwakke huismoeders, met eon groot getal kleinen gezegend, elke gelegenheid zullen 
aangrijpen, die hare vele en vermoeiende bezigheden verlicht en vermindert, zij bet dan ook 
eenigszins ten koste van eene mindere geldelijke opbrengst. Daar komt bij dat het vrouwelijk 
dienstdoend personeel hier en daar minder gemakkelijk beschikbaar wordt, zoodat ook uit 
dien hoofde vermindering van werkzaamheden niet ongewenscht schijnt. Nu kan aan die 
bezwaren worden toegemoet gekomen door de aanschaffing van den Separator of 
roomafscheider, bv. van Leval, doch dit werktuig is nog al kosttijk en daardoor voor velen uit 
dien landbouw- en middelstand niet zoo gemakkelijk bereikbaar. Men zou echter bij -het 
hooger bedrag, dat dan, naar men beweert, van de melk wordt verkregen, kunnen afschrijven 
op de kosten van aankoop van dat werktuig.

En zoo rekening houdende met de voor- en nadeelen eener fabriekmatige zuivelbereiding, 
waarbij te letten op veranderingen en maatschappelijken toestand, willen wij aannemen dat de 
redenen voorhanden zijn om deze te wettigen, en dan rijst de vraag : zal die fabriekmatige 
bereiding van den zuivel op coöperatieren grondslag berusten, m. a. w. zullen de 
melkproducenten aandeel in de zaak hebben en zal men door onderlinge samenwerking 
elkanders maar dan ook eigen voordeel betrachten?
Sehoone theorie, doch nog zoo dikwijls door de praktijk gelogenstraft.
Want daartoe behoort zooveel. Daartoe behoort goede trouw, behooren de deelgenooten diep 
doordrongen te zijn van de noodzakelijkheid, eene noodzakelijkheid xakel{jk/asid die niet 
genoeg kan worden op het hart
.
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gebonden, om zuivere melk te leveren.
Melk te leveren niet alleen afkomstig van goed gewoon voedsel, vooraf door den directeur der 
fabriek goedgekeurd, maar ook melk te leveren in vaatwerk, dat goed gebroeid en 
allerzorgvuldigst zuiver behandeld wordt. Want evenals het geheim der boerin van hare puike 
boter bestaat, in zuiverheid, netheid en werkzaamheid, evenzoo is de groote voorwaarde om 
bij fabriekmatige boterbereiding puike kwaliteit boter van de hoogste marktwaarde te krijgen, 
gelegen in de door elk van de gezamenlijke deelhebbers te leveren zuivere goede melk. 
Zonder dat kan de hoogste prijs ook niet voor den liter melk worden verkregen, want, al is die 
nog zoo vet en roomrijk, als zij niet zuiver wordt behandeld dugouteert ze en kan onmogelijk 
goede boter voortbrengen.

Dat is dus zeker eene eerste behoefte om de fabriekmatige boterbereiding op coiiperatieven 
grondslag het meeste voordeel te doen afleggen.
Een tweede voorwaarde komt mij voor te letten dat het vervoer der melk niet te veel kost en 
dat, in het algemeen de kosten van daarstellen der fabriek en der exploitatie, bij doelmatigheid 
van inrichting en handeling zoo weinig mogelijk bedragen. 2)

Wanneer nu verder de melkproducent door intensieve voedering van het melkvee zorgt voor 
goede vette melk en hij ervaart bij de uitbetaling dat door het gebruik eener Ladocute en de 
daarmede juiste bepaling van dat vetgehalte zijne moeite geloond wordt, zoodat hij daardoor 
vertrouwen in die zaak krijgt, dan wordt, of liever is het oogenblik daar, dat een en ander op 
de meest voordeelige wijze plaats vindt.
Volgens den heer Van der Have zou het gewenscht zijn de boterfabrieken in te richten zooals 
dit in Limburg geschiedt.

Volgens mededeeling komen daar 5 á 6 boeren in eene gemeente bij elkander, leggen f 600 á f 
700 , uit en koopen daarvoor een centrifuge van Veuve Melotte te Remicourt bij Luik 3), welk 
werktuig in het uur 300 liters afroomt en 525 francs kost. Nu wordt voor f 30 á f 35 een locaal 
van 36 M2 gehuurd, waarin een man en vrouw bezig zijn met 700 á 1000 liters melk per dag 
af te scheiden en te karnen. Een Crêmometer van 75 francs moet bij de centrifuge zijn. De 
melk wordt elken dag door een commissie onderzocht, wat het roomgehalte aangaat, terwijl 
ter bepaling van het gehalte aan vet ook de controletoestel van Laval kan worden gebezigd.

Die man en vrouw krijgen een dagloon en er is een persoon die voor niet hoog salaris de zaak 
regelt en de comptabiliteit bijhoudt. Op het einde der maand wordt van de opbrengst der bo-
ter, die à f 1.20 minimum per kilo wordt verkocht, de prijs per liter melk betaald, waarbij ¼ 
cent per liter voor intrest, aflossing en slijtage wordt afgehouden.

Er bestaan op deze wijze vele inrichtingen in Limburg. Daar wordt puike boter gemaakt en er 
zijn boeren, die met inbegrip der afgeroomde melk 11 centimes = 5½ cent de liter ontvangen.

Behalve de huur of koop van het lokaal heeft men voor die f 600 á f 700, 
1. bedoelde handcentrifuge van Veuve Melotte, met een cremometer, om de verschillen-

de melksoorten naar het vetgehalte te bepalen, 
2. een karnvat van best systeem, 

2 Omtrent het vervoer der melk kunnen wij het middel aanraden, dat door de leveranciers van melk voor de 
boterfabriek te Sluis wordt toegepast. Daar vervoert éen hunner de melk zijner eigen koeien en neemt tevens die 
mede van de boeren, die langs denzelfden weg wonen. Een kleine vergoeding wordt daarvoor door den 
vervoerder genoten. (Red. G. Ct.)
3 op de tentoonstelling ingezonden door de heeren Franken en Goemans te Goes. Red. G. Ct.)
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3. een boterkneedmachine, 
4. een verwarmingstoestel indien de melk niet onmiddellijk na het melken kan gecentri-

fugeerd worden, bijv. niet een temperatuur heeft van 28 % Celsius op het oogenblik 
dat zij in de machine komt, en 

5. verschillende kleine voorwerpen, zooals emmers, vaten, borstels enz.

Het komt gewenscht voor om in het lokaal een kleinen kelder te hebben voor de bewaring van 
den room. Een en ander is voldoende voor het karnen van 1000 liter per dag dat door die men-
schen goed kan geschieden, terwijl de boter tevens voor verzending wordt gereed gemaakt en 
overigens alles zindelijk wordt gehouden. Natuurlijk hangt van de keuze van deze menschen 
veel af, terwijl er in het begin iemand moet zijn om hen van alles op de hoogte te brengen.

Op deze wijze wordt de zaak niet coöperatief gedreven, maar kan toch met goede trouw en 
goeden wil op dien voet worden geschoeid.
Uit de gevoerde discussiën bleek, dat de heeren mr. P. C. J. Hennequin en dr. Swaving meer 
geporteerd waren voor boterfabrieken op grooter schaal, zooals die te Sluis. Daar wordt dage-
lijks de melk verwerkt van ongeveer 200 koeien. De inrichting is een formeele fabriek met 
uitstekende machinerieën (geleverd door de firma wed. Massee & Zn. alhier), een directeur, 
een eigen gebouw met directeurswoning, eene vrouw voor de behandeling der boter en het 
schoonhouden der fabriek en een machinist. De fabriek werpt goede resultaten af, de boter is 
van de beste kwaliteit, is zeer gezocht en wordt tegen den hoogsten marktprijs verkocht. De 
afgeroomde melk wordt door de leveranciers tegen een bepaalden prijs teruggenomen en is 
van meerdere waarde voor het opkweeken van kalvers en biggen dan gewone karnemelk.

De werkzaamheden op de hofstede worden zoodanig verminderd, dat een dienstbode uitge-
spaard kan worden, terwijl de boerendochters, indien die er zijn, niet het slavenleven van boe-
rendienstmeid moeten leiden, maar zich geheel kunnen wijden aan huishoudelijken arbeid. 
Ook een karnmachine, met daarbij behoorenden hond, paard of menschenhanden wordt over-
bodig.

Het tamelijk groote bedrijfskapitaal, benoodigd voor de oprichting van zulk een fabriek, zal 
mogelijk velen afschrikken, doch dit is slechts een uitgave in eens, die later elk jaar zijn rente 
zal afwerpen.

Ten slotte komt het ook ons voor dat zuivelbereiding op coöperatieven grondslag in het klein 
(Limburgsch systeem) te verkiezen is boven de oude manier van karnen, doch dat een fabriek 
ingericht op grooter schaal nog meer bevredigende resultaten zal afwerpen.
Blijkens een nader schrijven is dit ook het gevoelen van den heer v. d. Have zelf.
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Middelburgsche Courant, 24-06-1893; p. 3/4

INGEZONDEN STUKKEN. (Door Dr. Swaving)4

EEN REPLIEK.
Mijnheer de Redacteur!
Vergun mij een korte repliek op het verwijt van de geachten heer B. G. van der Have, aan 
mijn adres gericht in uw nommer van maandag 19 dezer.

Bij het horen voorlezen van het ter algemene vergadering der Zeeuwsche Mij. v. L. te Tholen 
door genoemden heer schriftelijk ingeleide vraagpunt moest ik daaruit ontlenen dat de steller 
de inrichting der Limburgse zuivelcombinaties aanbeval ter navolging (geheel als zodanig of 
in gewijzigden vorm) voor Zeeland, inzonderheid voor Tholen.

De klemtoon werd gelegd op de noodzakelijkheid van het leveren van goede onvervalste 
melk, als zijnde de enige weg om goede boter en beteren prijs te maken; hieruit vloeit gerede-
lijk voort dat controle op ‘t gehalte der melk een eerste vereiste is.

Die controle is volgens het Limburgse systeem niet mogelijk. Bij het daarbij gebruikelijke 
toestel Mélotte wordt gewerkt met de gewone cremometer of met de controleur Mélotte (op 
hetzelfde principe berustende als het contróletoestel van Tjerd); beide methoden geven slechts 
het roomgehalte der melk aan; de hierbij verkregen resultaten zijn dus voor de waardebeoor-
deling van de melk onbetrouwbaar.

Niet het roomgehalte, maar het vetgehalte bepaalt de waarde van de grondstof; - hiertoe dient 
in de zuivelfabrieken de lactokriet de Lavál, die zeer nauwkeurige cijfers oplevert.
Dit was mijn eerste bezwaar tegen het Limburgs-Belgisch systeem; verder zag ik in dit stelsel 
geringe verbetering in de zuivelprodukten, tenzij deze zich thans nog op de laagste trap van 
ontwikkeling bevinden, hetgeen in Zeeland niet gezegd kan worden.

Er moge door deze combinaties werken tijd worden bespaard, de boter mag iets beter zijn, de 
prijs mag iets stijgen; - heel veel verder zullen de aandeelhouders-leveranciers er niet mee ko-
men.
Neen, alleen door flinke samenwerking kunnen en zullen er ook op dit gebied belangrijke re-
sultaten worden verkregen.

De Nederlandse boter heeft in ‘t buitenland haar goeden naam te herwinnen en dat zal slechts 
gelukken door de bereiding van een zuiver en tevens gelijkmatig product.

Wanneer de boter der kleine combinaties moest worden opgekocht voor het buitenland, dan 
bleef men stoten op dezelfde bezwaren van voorheen: ongelijkmatige producten, die bezwaar-
lijk goede vermenging toelaten. Daarenboven, iedereen, die slechts een beetje kennis van zui-
velbereiding heeft, weet hoe nauw melk en boter naar hun behandeling luisteren en hoe veler-
lei invloeden-zich hierbij voelbaar kunnen maken.

Om dus tot een gelijkmatig product te geraken, dat op vast debiet en hoogsten marktprijs kan 
rekenen, zie ik slechts heil in coöperatieve zuivelfabrieken, niet luxueus maar eenvoudig en 
praktisch ingericht, waarvan de landbouwers tegelijkertijd leveranciers en aandeelhouders 
zijn.

4 dr. A.J. Swaving was directeur van het Rijkslandbouwproefstation te Goes
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Bij grotere samenwerking worden de kosten geringer, terwijl naar evenredigheid de kwaliteit 
van ‘t product beter zal worden en de kwantiteit van de winst zal stijgen.

Ik heb geenszins beweerd dat door de heer Van der Have de voorkeur werd gegeven aan de 
Limburgse combinaties boven coöperatieve zuivelfabrieken; hoe zou ik zulks hebben kunnen 
onderstellen van zulk een warm, belangstellend strijder voor landbouwbelangen als de geach-
te ondervoorzitter der Zeeuwsche Mij.? Meer dan een jaar geleden gaf de heer V. d. Have mij 
toch reeds als zijn opvatting te kennen dat de coöperatieve zuivelfabrieken steun en belang-
stelling verdienden, al ging daardoor een eigenaardige traditie in het landbouwbedrijf verlo-
ren!

Ik heb alleen omtrent een toepassing der Limburgse combinatie mijn opinie gezegd en daarbij 
opgemerkt dat die Limburgse methode m.i. niet de juiste omtrent coöperatie op zuivelgebied 
mag worden genoemd. Om die reden beval ik zuivelfabrieken aan, zoals er in Friesland en in 
Zeeland onderscheidene in werking zijn.
Het is mij derhalve niet recht duidelijk hoedanig ik mij aan een onjuiste interpretatie van het 
voorgelezene zou hebben schuldig gemaakt.
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Zierikzeesche Nieuwsbode, 17-03-1894; p.3/5 

Ingezonden Stukken.

Coöperatieve Zuivelfabriek Tholen.

Naar aanleiding van een gesprek met enige voorstanders in bovengenoemde zaak, neem ik 
thans weder de vrijheid enige ruimte in Uw blad aan te vragen.

Hadden velen met mij de zaak als onuitvoerbaar beschouwd door de slechten toestand der 
binnenwegen, heden werd het voorstel van de heer F. Ampt van Oudvosmeer (te Tholen op 
een vergadering in ‘t midden gebracht), nader besproken. Dat voorstel van de heer Ampt was, 
om alleen op de kunstweg een wagen van de fabriek te laten rijden en de boeren hun melk aan 
die weg zelf te brengen; dat zulk voorstel toen niet werd aangenomen is niet te verwonderen, 
daar ieder er vast op rekende, dat er toch wel één of meer fabrieken zouden komen en de melk 
aan huis zou afgehaald worden; maar juist dat afhalen der melk aan huis is door de slechte 
binnenwegen voor rekening der fabriek onuitvoerbaar en veel te duur, zodat, volgens mijn 
idee, er anders van oprichting van een Zuivelfabriek niets kan komen, dan naar ‘t voorstel van 
de heer Ampt, waaraan ik ‘t volgende wil toevoegen: Zoals gezegd één fabriek in ‘t midden 
van ‘t eiland, bijv. ‘t Veerweegje; en dan van St. Annaland één wagen over Oudvosmeer, 
Tholen, Poortvliet en Scherpenisse en een andere wagen van, St. Annaland over Stavenisse en 
St. Maartensdijk naar de fabriek, dan zal er in den duur der ritten niet zo’n groot verschil zijn 
en de melk ook niet te lang een andere weg; dat het getal koeien in ‘t begin niet groot zal zijn, 
wil ik niet tegenspreken, maar het succes van andere fabrieken (bijv. Hontenisse in aanmer-
king nemende), twijfel ik niet of de fabriek zal later wel blijken levensvatbaarheid te hebben.

U, mijne heren, die zich reeds zoveel moeite getroosten voor deze zaak, verzoek ik dit 
schrijven in  ernstige overweging te willen nemen.

ST. Annaland, 15 Maart 1891. H. J. DORST.

Zierikzeesche Nieuwsbode 1894-05-05; P. 1/4

Coöperatieve Zuivelfabriek Tholen.

Nogmaals, Mijnheer de Redacteur, verzoek ik ruimte in uw blad, om de plaatsing van 
bovengenoemde fabriek te helpen bevorderen. 

Welaan dan, H.H. grondeigenaren en pachters in ‘t eiland Tholen en voornamelijk die van St. 
Maartensdijk en St. Annaland, tracht gezamenlijk een grindweg te leggen, die het gehele ei-
land met het centrum verbindt; tracht een grindweg te leggen van af de Oudenzeedijk te St. 
Annaland naar de Steenepad te St. Maartensdijk met een zijtak van af de hofstede van I. Hage 
naar ‘t Veerweegje te Scherpenisse en de Zuivelfabriek wordt geplaatst. En niet alleen daarom 
is die grindweg hoog nodig, neem, ieder die met die weg en vooral in den winter bekend is, 
zal moeten toestemmen, dat zo’n weg verbinding van twee gemeenten als St. Maartensdijk en 
St. Annaland, twee gemeente, waartussen zoveel handel plaats heeft, in deze dagen niet meer 
thuis hoort. Ook moet in aanmerking genomen worden, dat ook de Notaris en de Ontvanger te 
St. Maartensdijk wonen en op die plaats bijna alle vergaderingen van de landbouw, de 
keuringen enz. gehouden worden.
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De poldervergaderingen worden allen in deze maand gehouden en daarom is ‘t juist nu de tijd, 
deze zaak ter hand te nemen; laat toch niemand zich weerhouden daaraan mee te werken, 
omdat hij denkt van die weg toch niet te kunnen profiteren; de tijd is niet ver meer, dat alle 
wegen waarover druk verkeer is, begrind moeten zijn, om de strijd op leven en dood, waarin 
ook de landbouw betrokken is, het hoofd te kunnen bieden. Goede wegen, goede waterafvoer 
maken goede boeren en goede boeren zijn een zegen voor een geheel land, maar vooral ook 
voor een gemeente. Dat ieder naar zijne kracht daaraan helpt medewerken, is de wens van

St. Annaland,                     Ued. Dn. 
3 Mei 1894. D. H. J. Dorst.
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Poortvliet
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1902 verkoop fabriek Poortvliet met inventaris
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Stavenisse

Meer over de eerste plannen aan het begin van deze THOLEN-MAP
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Middelburgsche Courant 09-05-1895; p. 1/4

- In de St. Ct. zijn opgenomen de statuten van de in de gemeente S t a v e n i s s e gevestigde 
coöperatieve roomboterfabriek, genaamd: De Koe.
Het doel der vereeniging is gemeenschappelijke boterbereiding, door de exploitatie ener 
roomboterfabriek en den verkoop van de te verkrijgen producten.

Om dit doel te bereiken zal de vereeniging een lokaal stichten of huren, en verbinden zich de 
leden om aan dat lokaal ter bereiding af te leveren de melk, welke van hunne koeien afkomst, 
behalve die voor eigen gebruik noodig is of die zal worden verkocht.

Het voor de oprichting der vereeniging, de inrichting van het lokaal en het aanschaffen van 
machines, werktuigen en gereedschappen benodigde kapitaal, alsmede het voor den eersten 
tijd benoodigde bedrijfskapitaal wordt verkregen door het aangaan eener geldleening, tot een 
maximum van f 4000, tegen hoogstens vier procent rente ‘s jaars.

Die leening zal worden afgelost in jaaarlijksche termijnen, waarvan het bedrag telken jare op 
de algemeens vergadering zal worden vastgesteld, op voordacht van het bestuur.

Tot leden van het bestuur zijn gekozen de heeren H. J. Dorst, voorzitter, M. C. Steendijk, 
vice-voorzitter, en L. G. Tuynman, secretaris-penningmeester.

Tot commissarissen zijn benoemd de heeren B. M. Suurland, F. Geluk, J. Droogendijk en A. 
C. van Zorge.

Zij hebben zitting voor den tijd van drie jaren, doch zijn terstond herkiesbaar, zij treden af met 
ultimo December, volgens op te maken rooster.
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lerseksche en Thoolsche Courant 25-02-1899; p. 2/4

STAVENISSE. In de loop dezer week hield de coöperatieve roomboterfabriek „de Koe” al-
hier haar gewone jaarlijkse vergadering, ten einde rekening en verantwoording te doen over 
het afgelopen dienstjaar 1898. De uitslag mag alleszins goed, ja meer dan bevredigend ge-
noemd worden. Werd er vroeger bij het werken met handkracht een groot gedeelte van de ont-
vangsten aan arbeidslonen uitgegeven, thans nu alles   met stoom   geschiedt, is het totaal dier 
lonen natuurlijk zeer veel verminderd. Er kan dus veel meer uitbetaald worden, niettegen-
staande de grotere aflossing en rente. 

Jammer evenwel, dat er niet meer landbouwers uit deze omgeving besluiten kunnen, hun 
melk aan de fabriek te leveren, daar de fabriek, zoals ze thans is ingericht en door de voldoen-
de afname van het geproduceerde, met dezelfde exploitatiekosten ruim tweemaal zoveel melk 
zou kunnen verwerken. Schijnt voor velen het leveren der melk aan de fabriek een onoverko-
melijk bezwaar te zijn, de ondervinding leert, dat zulks veel meevalt, als men er maar eenmaal 
aan gewoon is en het valt nog meer mee, wanneer enige leveranciers onderling een rit aanbe-
steden. Het Bestuur heeft van de leden machtiging gekregen, per advertentie (zie dit nummer) 
bekend te maken, dat nieuwe leden op zeer voordelige voorwaarden tot de vereniging kunnen 
toetreden. Laten zij, die hiertoe in de gelegenheid zijn, deze kans niet voorbijgaan! Het Be-
stuur en de Directeur zijn ten alle tijde bereid de nodige inlichtingen te geven, zowel in de fa-
briek zelf als uit de boeken.
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1901
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Zierikzeesche Nieuwsbode, 27-02-1914; p. 1/6

Landbouw en Veeteelt. - Lezing Zuivelconsulent C. Zwagerman

SINT-MAARTENSDIJK, 25 Febr. Woensdagavond trad alhier op voor de vereniging van ge-
dipl. oudleerlingen van de landbouwwintercursus te Stavenisse de heer Zwagerman, zuivel-
consulent te Middelburg. De heer J. Hage van Scherpenisse, voorz, dier vereniging leidde de 
spreker in. 

De heer Zwagerman ving aan met de betuiging dat het hem genoegen deed een uitnodiging 
dezer vereniging te hebben ontvangen om het onderwerp van deze avond te behandelen n.l. 
het nut der fokverenigingen. Hij constateerde de verbeteringen, die hier in 4 jaar tijds op het 
gebied van den veestapel reeds tot stand waren gekomen. Men heeft hier reeds een controle-
vereniging en een stierenvereniging. Doch wil men nog tot meer volkomenheid in een syste-
matische veeverbetering komen dan is het ook nodig, dat er fokverenigingen, worden opge-
richt. Wel vindt men op Tholen het meest bouwboeren, doch ook de veehouding is van be-
lang. Er zijn thans 1600 melkkoeien benevens 6200 stuks rundvee. Aan de veestapel is in de 
laatsten tijd op ‘t eiland Tholen meer aandacht geschonken, en terecht, want door de stijging 
der prijzen van melk en boter en van het vee zelf zijn de inkomsten van de veehouding be-
langrijk toegenomen. 
Doch algemeen dient men tot de overtuiging te komen, dat samenwerking nodig is. Alleen 
kan men zeer moeilijk in deze iets bereiken en dan meestal nog met, grotere kosten. Naast 
controle- en stierenvereeniging dient ook nog een; fokvereniging te bestaan. Dit is een vereni-
ging van rundveefokkers, die in de eerste plaats zich een fokdoel voor ogen moet stellen. Er 
dient een type, vastgesteld te worden, dat men wenst te verkrijgen en dat het best geschikt is 
voor de streek. En vooral moet gestreefd worden naar eenvormigheid, want volgens de heer 
Zwagerman lijdt de Zeeuwse veestapel nog te veel aan ongelijkvormigheid. De spreker geeft 
wenken, hoe het type dient vastgesteld te worden en waarnaar moet gestreefd worden.

Tevens is nodig een daarbij passende stier en de leden moeten verplicht zijn, die stier te ne-
men. Van de koeien moet men de productie kennen en alle koeien moeten na 1 jaar melken 
gekeurd worden. Er moet ook een zogenaamde burgerlijke stand van het vee aangelegd wor-
den, waardoor men in staat is alles vast te leggen, wat men van elk dier nodig heeft te kennen.

Voor het keuren der dieren is nodig een keuringscommissie en de vereniging moet hebben een 
keuringsboek, waarvan de heer Zwagerman een paar bladen als model vertoonde en verklaar-
de, wat daarop dient te worden ingevuld. Voorts is nodig een stamboek A, ter inschrijving 
van de beste dieren en een stamboek B, waarin de minder goede exemplaren worden inge-
schreven, want zowel van de slechte als van de beste moet men goed op de hoogte zijn Voorts 
dient gelet te worden op de inschrijving der kalveren, en goed fokvee mag zoo weinig moge-
lijk worden verkocht. 

Dikwijls dienen er keuringen gehouden te worden; ook van jong vee. Door het stichten van 
fokverenigingen zal naar het oordeel van spreker, Zeeland boven andere provinciën komen te 
staan. Doch daarvoor is goede organisatie nodig. En al kan nu niet direct een fokvereniging 
worden opgericht, er kunnen toch reeds verschillende dingen worden ingevoerd als voorberei-
ding, waardoor de zaak later gemakkelijk kan tot stand, worden gebracht. 

Geleidelijk dient er gewerkt te worden, evenals dit is geschied bij de controle- en 
stierenvereniging. Na de pauze vertoonde de heer Zwagerman, daarbij geassisteerd door de 
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heer Kielstra assistent-zuivelconsulent, een aantal lichtbeelden, alle stieren en koeien voor-
stellende uit verschillende dealen van de provincie en die, wat melkproductie of bouw betref 
tot de beste behoren. 

De voorzitter der vereniging dankte de heer Zwagerman en diens assistent, voor de boeiende 
en leerrijke rede en het vertonen der lichtbeelden.
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1916 Melklijsten
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1918 Verkoop Stoomroomboterfabriek  De Koe
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Na het verdwijnen van een eigen fabriek xxxxxxxxxxxx
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Bond van Melkveehouders Tholen
 XX     Vóór BvM – 1927 -ging melk van  Tholen naar N-Brabant (Wouw en VACO Oud-Gastel) 

▲ Heruitgave zuivelhistorienederland.nl                                                                           versie: 2011-12-1152



Zierikzeesche Nieuwsbode1927-02-02
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Zierikzeesche Nieuwsbode, 1928-02-22; p.1/4

Vergadering Bond van Melkveehouders - afd. St. Annaland

St.-Annaland: Vrijdag 17 Februari vergaderde bij dhr. M. C. Boogaard de afd. St.-Anneland 
van den Melkveehoudersbond. Aanwezig 16 leden,. In zijn openingswoord deelde de voorzit-
ter, dhr. J. Brooymans mede, dat deze vergadering der afdeeling is belegd als voorbereiding 
voor de algem. vergadering, te houden op 2 Maart te Scherpenisse. Hij wees er op, dat de 
bond het goed meende met de melkveehouders, doch dat te St.-Ammeland de annimo om toe 
te treden nog niet groot was. 

Uit de rekening van dien penningmeester bleek, dat over 1927 was ontvangen f 43 en was uit-
gegeven f 34,95, alzo een batig saldo van f 9,05. De voorzitter deelt nu mede, dat tot nu toe als 
algemeen voorzitter functinneert dhr. Dorst van Stavenisse, doch dat deze nog nooit officieel 
is benoemd. Waar nu 2 Maart een algemeen voorzitter zal worden gekozen en elke afdeeling 
het recht heeft 2 candidaten te stellen, vestigt hij de aandacht op genoemden heer Dorst, daar 
deze toch reeds alle moeite heeft gedaan om de vereeniging op te richten. Na stemming wor-
den nu door de afdeling voorgedragen voor bedoelde functie de heeren Dorst te Stavemisse en 
Anth. van Luijk te St.-Annaland. 

De bespreking vaststelling huish. regl. wenscht men over te laten aan de algem. verg. Waar 
het contract met de melkfabriek te Wouw, afloopende 1 Mei, voor 1 Maart moet worden op-
gezegd of vernieuwd, moeten de leden zoo vlug mogelijk hun aantal koeien (waarvan ze de 
melk aan de fabriek willen leveren) opgeven, om daarnaar te kunnen berekenen hoeveel melk 
men ongeveer contracteeren kan. 

Bij de rondvraag zag dhr. A. C. Geluk gaarne, dat er voor werd gezorgd, dat ook de fabriek te 
Wouw, evenals de V.A.K.A.. dat doet, de melk ‘s-zomers gedurende 3 à 4 mnd. ook Zater-
dagmiddag na half 5 nog weghaalde, daar bewaring in het heete seizoen tot Maandag-morgen 
haast ondoenhaar is. Verschillende leden vielen hem bij, waarop de voorz. beloofde op de al-
gemeens vergadering dit punt naar voren te brengen. Hierna sloot de voorzitter de vergader-
ing.
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Ierseksche en Thoolsche Courant, 25-05-1928; p. 2/6

SCHERPENISSE, Woensdag werd in hotel Rijstenbil de jaarvergadering van den Bond van 
Melkveehouders in het eiland Tholen gehouden, welke goed bezocht was.

De heer C. O. Hage deelde mede, dat van den voorzitter bericht van verhindering was ingeko-
men, zoodat hij als zoodanig diens plaats innam. Spr. heette allen hartelijk welkom en knoop-
te aan zijn welkomswoord vast een overzicht van hetgeen in het afgeloopen jaar was geschied 
en hoe de vereeniging was tot stand gekomen. Zoo memoreerde hij, dat, op initiatief van de 
heeren Dorst en Hage, de melkveehoudersbond was opgericht, die op het standpunt staat om 
de belangen van de melkveehouders in dit eiland te behartigen en het product van den melk-
veestapel zon voordeelig mogelijk te verkoopen. En hiervoor past wel een bizonder woord 
van dank aan de afd. Scherpenisse, die een zoo krachtigen stoot aan de oprichting heeft gege-
ven. 

En als men vraagt of er in het afgeloopen boekjaar succes is verkregen, dan zegt men volmon-
dig ja, en dit is ook het geval met het ingetreden jaar. Was men eerst afhankelijk van den prijs 
dien men van Vacca ontving, thans kan men aan Wouw leveren tegen beteren prijs en ont-
vangt men ook elders meer, en dit is te danken aan de organisatie, daar zonder deze het nim-
mer zoude zijn gelukt om een beteren prijs te krijgen. In dit verband wees de voorzitter er op, 
dat Wouw een coöperatieve fabriek is, en dat, daar dus winst is uitgesloten, indien men het 
eene jaar voor de melk iets minder heeft ontvangen, dit het volgende jaar aan de leveranciers 
ten goede komt, daar dan de prijs kan worden verhoogd.

Spr. hoopt dan ook, dat, waar er bij de oprichting zooveel enthousiasme heeft geheerscht, dit 
zal blijven bestaan. Hij herinnert, dat minister Kan vorige week in Zeeland is geweest en er op 
heeft gewezen, dat in den tegenwoordigen tijd er zonder organisatie niets meer is te bereiken. 
Hij wekte op om de richtlijnen waarmede de bond is opgericht te blijven houden.

Als commissie tot nazien der rekening worden aaagewezen de heeren Van Luyk te St. Anna-
land, Steendijk te Stavenisse en Duinhouwer te Scherpenisse.
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De rekening wordt goedgekeurd met in ontvang f 135, uitgaaf f 110,32 en een batig slot aan 
wijzend van f 20,68.

De voorzitter merkt op, dat er eigenlijk een tekort is, doordat niet in de rekening is opgenom-
en de kosten veroorzaakt door het doen opmaken van de statuten, hetgeen een bedrag van f 95 
vordert. Men meende dat het beter was om dit bedrag in de rekening van 1928 te doen vloei-
en, omdat er dit jaar tal van uitgaven zijn die verband hielden met de oprichting, die thans niet 
meer behoeven te worden uitgegeven.
Hierna deelt de commissie bij monde van den heer Duinhouwer mede, dat er geen bezwaren 
zijn de rekening goed te keuren.

De voorzitter dankt de heeren voor de gedane moeite en dankt tevens den heer Tazelaar als 
secr.-penn., voor hetgeen hij als zoodanig verrichtte. Voortaan zal er ieder jaar een verslag 
worden uitgebracht omtrent den toestand der vereeniging.

De vergadering besluit om aan den secretarisPenningmeester een tegemoetkoming van f 25 
per jaar te geven.
Als commiseie tot nazien der rekening 1928 werden aangewezen de heeren J. W. Hage te 
Oud-Vossemeer, C. L. Geluk te Tholen en M. C. van Ast te Poortvliet.

De voorzitter deelde mede, dat is overwogen om een excursie te houden naar de zuivelfabriek 
te Wouw. Wellicht zou het aanbeveling verdienen om daar per autobus of auto heen te gaan 
en dan de vrouwen mee te nemen, die vanzelfsprekend wel belang zullen stellen in de verwer-
king van het product. Ook zouden eenige stallen kunnen worden bezocht in de omgeving van 
Wouw, hetgeen wel leerzaam zou kunnen zijn.
Hieromtrent worden nog eenige opmerkingen gemaakt, waarna besloten werd om deze zaak 
te laten voorbereiden door het Dag. Bestuur.

Bij de rondvraag werden nog eenige inlichtingen verstrekt, waarna de voorzitter de vergader-
ing sloot, onder dank voor de vele medewerking totnogtoe ondervonden en met een warm 
woord van opwekking om mede te werken tot uitbreiding van den Bond van Melkveehouders  
in het eiland Tholen,

Zuivelconsulent C. Winterman (N-Brabant) schrijft dat er in 1928 ca. 3 mln. K.G. Melk naar een tweetal 
Brabantse fabrieken – Wouw en Roozendaal – gaat. (Dit is – zeer grof - ca. 50 % van alle melk!) 5 Zie ook 
knipsel uit 1933 over de verdeling v.d. Zeeuwse melk in 1932

5) Bouman blz. 350; In 1933 waren er ca. 2000 melkkoeien in Tholen en St-Philipsland – á 3000  K.G. / per koe 
     = 6 mln. K.G.
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Zierikzeesche Nieuwsbode, 1929-12-23; p. 2/14

INGEZONDEN STUKKEN.
(Buiten verantwoording der redactie)

OPEN BRIEF AAN ALLE MELKVEEHOUDERS OP ‘ T EILAND 
THOLEN.
Dezer dagen had ik het genoegen als voorzitter ven den Bond van Melkveehouders op ons Ei-
land de diploma’s te mogen uitreiken aan 35 deelneemsters en deelnemers der eerste cursus-
sen op het Eiland Tholen. De heer Sietema wees er op, dat niet alleen de zindelijkheid door 
deze manier van melken ten zeerste wordt bevorderd, maar ook, dat het vetgehalte door beter 
uitmelken hooger is, en de melkgift vermeerdert.

Stel dat de melkgift 100 liter per jaar en per koe meer is, en het vetgehalte een tiende procent 
hooger, dan zou dit bij een gemiddelde melkgift van 3600 liter per jaar en per koe, bij een 
waarde van 3 cent per procent vet, een meerdere opbrengst geven van f 10,80 per koe. Voor-
waar wel een bedrag, dat tot ernstig nadenken aanleiding geeft, en een aansporing mag zijn 
om allen, die met het melken belast zijn, aan de eerstvolgende cursussen te laten deelnemen. 
Wanneer we aannemen, dat op ons eiland Tholen zoo ongeveer 2000 koeien gemolken wor-
den en dat hiervoor noodig zijn 400 melksters of melkers en we nu met de voormelksters en 
voormelkers een 40-tal gediplomeerden hebben, dat is 10 pCt., dan mogen we over deze eer-
ste uitkomst zeer tevreden zijn. De weinigen, die thans niet geslaagd zijn door bijkomende 
omstandigheden, zullen zeker met dubbele ambitie opnieuw van de gelegenheid gebruik ma-
ken, hopende op beter succes.

Dat het zoo zijn moge!
Hoogachtend,
H. J. DORST. 
Stavenisse, 21 December 1929.
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Zierikzeesche Nieuwsbode, 1930-02-14; p.1/10

LANDBOUW EN VEETEELT.
ST.-ANNALAND. Jaarvergadering van den Bond van Melkveehouders en Controlevereenig-
ing. Voorz. dhr. J. Brooymans. Aanwezig 17 leden. Hoewel het ledental in 1929 slechts met 1 
vermeerderde, steeg het aantal gecontroleerde koeien van 95 tot 150. 

Rekening 1929 controlevereeniging: batig saldo f 32; kassaldo f 17,73. Rekening aanbeste-
ding veevoeder: nadeelig saldo f 2,13. Rekening melkbond: batig saldo f 18,40. 

Uit het jaarverslag van den controleur noemen we: De gehouden keuring op 27 Mei was een 
succes. Niet minder dan 25 koeien werden ingeschreven in het stamboek, waarvan verschei-
dene met 80 en meer punten. De gezondheidstoestand was zeer goed. Hoewel het weer in 
1929 niet gunstig is geweest voor de melkgift, blijkt uit de bijgehouden lijsten, dat wij nog 
aan de spits staan op ons eiland. De melkprijs was niet zoo hoog als vorige jaren. De veeprijs 
is goed. 

Van de 13 leerlingen van de gehouden melkcursus deden er 10 examen, waarvan aan 7 het 
diploma kon worden uitgereikt. Thans hebben zich 7 leerlingen aangemeld, wat echter niet 
genoeg is om te kunnen aanvangen. Er moeten er minstens 10 zijn. De proef met de aanbe-
steding van krachtvoeder heeft goed voldaan. De 2 aftredende bestuursleden, de heeren A. C. 
Geluk en P. Nelisse, worden herbenoemd, evenals de controleur, dhr. J. v. Luijk. 

De liefhebbers worden vrijgelaten hun contract, met Wouw weer voor een jaar te verlengen. 
De voorz. kon meedeelen, dat vermoedelijk door het Ned. Rundveestamboek een prima stam-
boekstier zal worden gezonden.
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Zierikzeesche Nieuwsbode 1931-03-13; p. 9/12

ST.- ANNALAND. Vrijdag 6 Maart vergaderde de Bond van Melkveehouders, de contróle-
vereeniging en de vereeniging tot gezamenlijke aankoop van krachtvoer ten huize van dhr. M. 
C. Boogaard. De voorzitter dhr. Brooijmans heette allen welkom. Hij betreurt het, dat de con-
trole-vereeniging eenigszins is verzwakt, doch ze is toch nog wel de sterkste van ‘t geheele ei-
land. 

De verschillende rekeningen luiden als volgt: contrólevereeniging, ink. f 719,35; uitg. 
f 680,66; goed slot f 38,69; reserve f 17,73; totaal saldo f 56,42; bond van melkveehouders, 
ink. f 24; uitg. f 15,41; goed slot f 8,59; reserve f 18,40; totaal saldo f 26,99; aankoop van 
krachtvoer, ink. f 5,33; uitg. f 7,37; nadeelig slot f 2,04; vorig jaar f 2,13; totaal nadeelig saldo 
f 4,17. Dit nadeelige saldo is gebracht op uitgaven van den Bond van Melkveehouders. 

Het bestuur had besloten geen krachtvoer aan te besteden, daar men geen animo bemerkte. 
Dhr. Kooijman bejammert dit, daar voor zoodanige aankoop niet alleen de lagere prijs den 
doorslag moet geven, doch ook het onderzoek op gehalte enz. 

Uit het verslag van den controleur stippen we aan, dat 50 koeien ter keuring kwamen, waar-
van 7 stuks in het stamboek werden geplaatst. De indruk van de keuringscommissie was uit-
stekend. Enkele koeien behaalden meer dan 80 punten. Het keuringsterrein (met koolasch be-
strooid) was minder geschikt, De commissie zou het beschikbaar stellen van prijzen ten zeer-
ste toejuichen. 

Op 31 Dec. waren 94 koeien aan de contróle onderworpen. De beste daarvan had gegeven 
7013 k.g. melk met 3,13 % vet in 308 dagen. De 10 beste gemiddeld 5860 k.g. melk met 3,19 
% vet in 310 dagen. In totaal weren opgemaakt 128 melklijsten met 536,218 k.g. melk en 
426,44 % vet in 37997 dagen, of gemiddeld per koe 4111 k.g. melk met 3,33 % vet in 296 da-
gen. 

In het eerste jaar der vereeniging was dit gemiddelde 3346 k.g. melk met 3,24 % in 300 da-
gen, dus een verschil per koe van 775 k.g. melk met 0,09 % vet. In de 1e jaren kwam dikwijls 
voor een melkgift van minder dan 3000 k.g. Nu na 3 jaren contróle komt dit slechts hoogst 
zelden meer voor. De melkcursus was weer een succes. Alle 7 deelnemers slaagden voor het 
diploma. Uit het verslag trekt de controleur de conclusie dat een boer met goede koeien en 
een prima melker er nog wel kan komen. De voorzitter concludeert hieruit, dat de vereeniging 
nog zeer goed reden van bestaan heeft. 

Het aftredende bestuurslid, dhr. W. A. Boogaard, wordt bij acclamatie herkozen. Uit de ver-
gadering gaan nu stemmen op om als afdeeling uit den Bond van Melkveehouders te treden. 
Niemand heeft nog ooit nut gezien van dien Bond. Ook de voorzitter, tevens lid van het 
hoofdbestuur, beaamt dit. De verplichte levering van melk als lid dezer vereeniging aan de 
melkfabriek ,,Wouw” is ook geen succes, aangezien „Vacca” meer uitbetaalt. Ook de kwestie 
van de bushuur geeft ontstemming. Bij contract was bepaald, dat ieder lid per week f 0,04 
bushuur zou betalen en dat dan na 3 jaar de bussen eigendom waren van den melkleverancier. 
De meesten betalen nu al bijna 4 jaar en hooren maar niets van eigendom. Na allerlei bespre-
kingen wordt met algemeen stemmen besloten als afdeeling uit den Bond te treden. 

Bij de rondvraag brengt dhr. Kooijman de horzelbestrijding ter sprake. Hij doet het voorstel, 
dat de controleur de bestrijding gratis ter hand zal nemen voor het vee van de leden en de niet-
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leden f 0,10 per beest (2 maal bestrijding) te laten betalen. Daar de controleur zich hiermee 
kan vereenigen, wordt dit voorstel aangenomen. Voor de eerstvolgende vee keuring stelt het 
bestuur voor, een aanvraag te richten tot de Landbouwvereeniging en het gemeentebestuur om 
een of meer medailes beschikbaar te stellen. Dit wordt goedgevonden, evenals het voorstel 
van dhr. A. C. Geluk om een dergelijke aanvraag te richten tot de melkfabrieken „Wouw” en 
„Vacca”. Ook de contróle vereeniging zal twee medailles geven, doch deze alleen voor 
koeien van leden der vereeniging. Tevens zal het bestuur uitzien naar een beter (gras)-terrein. 

Tenslotte wordt nog besloten, den secretaris f 10 per jaar vergoeding te geven voor zijn werk-
zaamheden en dit met terugwerkende kracht tot 1 Januari 1930.
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1933 Zie ook in MAP Zeeland Div. Crisis
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1937 

Melkfederatie in:
Stavenisse - 17 aug.
Poortvliet  - 21 aug 
Scherpenisse - 26 aug

Zierikzeesche Nieuwsbode, 1937-08-21; p.2/4

POORTVLIET. Door de melkslijtens dezer gemeente werd in het hotel van dhr. P. Geene, 
een vergadering gehouden, welke waren uitgenoodigd door dhr. S. Noom, voorzitter der 
Landbouwvereeniging alhier, ten einde te trachten een organisatie van verkoopers van 
consumptiemelk op te richten. Dhr. E. Noom, welke eenige circulaires had ontvangen van 
dhr. Zwagerman, Rijkszuivelconsulent in Zeeland, hield hier over een bespreking, Waaruit 
bleek dat dit voor melk  slijters  , aangezien dat redelijker toestanden op het gebied van den 
verkoop van melk komen, voor de veehouderij van groot belang is. Het is ‘n maatregel te ne-
men tot het bevorderen van redelijke consumptie melkprijzen en ordelijke toestanden op het 
gebied van melkverkoop.

Hierop werd door de aanwezigen besloten tot een organisatie over te gaan, waarna een 
commissie werd gekozen, die later een voorzitter met penningmeester benoemden, zoodat 
binnenkort deze organisatie in werking zal treden Als voorzitter werd gekozen dhr; W. E. A. 
de Rijke, terwijl als penningmeester werd benoemd C. Geuze Pz.
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1938

Zierikzeesche Nieuwsbode, 1938-11-26; p. 114

LANDBOUW EN VEETEELT
Melkveehouders uit Tholen
St.-MAARTENSDIJK: Dinsdagmiddag j.l. werd in de groote zaal van hotel Nelisse te St.-
Maartensdijk een vergadering gehouden van melkveehouders uit het geheele eiland, teneinde 
te trachten een vereeniging tot bestrijding van de tuberculose op te richten. 

Op een voorvergadering was reeds het groote belang van de bestrijding der t.b.c. onder het 
melkvee uiteengezet. Waar alle veehouders op deze vergadering hiervan doordrongen bleken, 
werd tot definitieve stichting eener vereeniging tot bestrijding der rundvee-t.b.c. besloten.

Besloten werd, dat het bestuur uit 7 personen zal bestaan en wel uit elke gemeente één vee-
houder. In het bestuur werden achtereenvolgens gekozen de heeren: A. L. Hage te St.-Maar-
tensdijk, W. Boogerd te St.-Annaland, W. van Engelen te Oud-Vossemeer, C. L. Geluk te 
Tholen, Joh.s A. Nieuwenhuijzen te Poortvliet, M. Duijnhouwer te Scherpenisse en C. Steen-
dijk Cz., Stavenisse. De twee eerstgenoemden zullen resp. als voorz. en secr; penn. optreden.

Conform het concept werden statuten en huishoudelijk reglement vastgesteld. De kosten van 
het tuberculineeren zullen bedragen f 0.85 à f 0,40 per dier. Waar de opgerichte vereeniging 
een z.g. A-vereeniging is, daar zullen de leden via de Rijkssubsidie pl.m. f 0.40 per getuber-
culineerd dier terug ontvangen.

Er dient op gewezen te worden, dat de regeering als voorwaarde voor het toekennen der subsi-
die stelt, dat het tuberculineeren door veeartsen zal geschieden en niet door z.g. „druppelaars”.

Het Kon. Ned. Landbouwcomité tracht echter deze bepaling ingetrokken te krijgen, omdat het 
werk betrekkelijk van eenvoudigen aard is. De veeartsen zouden zich dan uitsluitend kunnen 
belasten met het beoordeelen der reactie en het klinisch onderzoek.
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1939                             Melkfederatie Poortvliet
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Zierikzeesche Nieuwsbode, 1940-12-02; p. 3/4

T.B C.-bestrijding bij Rundvee op Tholen en St.Philipslend
SCHERPENISSE: Bovengenoemde vereeniging hield onder voorzitterschap van dhr. A. L. 
Hage van St.- Maartensdijk, in hotel Groenewege te Scherpenisse, een algemeene vergade-
ring.

De ontvangsten hadden bedragen f 841,30 en de uitgaven f 808,48, goed slot f 32,82.
Het reservefonds bevat f 75. In het boekjaar 1939-1940 waren 823 stuks vee onderzocht. Het 
aftredende bestuurslid, dhr. J. A. van Nieuwenhuijzen, werd als zoodanig herkozen.

Medegedeeld werd, dat binnen eenigen tijd de aansluiting van alle bedrijven, die consumptie-
melk leveren, verplichtend zal worden gesteld, omdat de Overheid terdege doordrongen is van 
de groote sociale waarde voor de volksgezondheid, die aan een doelbewuste bestrijding van 
de T.B.C, bij het rundvee verbonden is.

In 1939 waren er 47 deelnemers aan de bestrijding met 26 stallen vrij; dit jaar 52 deelnemers 
met 35 stallen vrij. Aan 14 leden werd het certificaat verstrekt dat hun stallen reeds 3 jaar vrij 
zijn.

Een verkeerde opvatting bij de nietaangeslotenen is, dat men denkt, wanneer men een dier 
lijdende aan open t.b.c. opruimt, daardoor financiële schade lijdt. Dit is onjuist. Rijk en 
Provincie geven n.l. een toeslag op de geschatte waarde, totaal f 35. Door den veearts 
Steendijk werd medegedeeld, dat de thans gevolgde inspuitmethode beter voldoet dan de 
voorheen gevolgde druppelmethode. Hoofdzaak blijft echter het afzonderen van de reactie-
dieren.

De Melkfederatie zal in de toekomst propaganda -maken om uitsluitend melk verkocht te 
krijgen van T.B.C.-vrije stallen en zulks op advies van den Zuivel  consulent  .

Het is dus voor de niet-aangesloten consumptie-melkers hoogst noodzakelijk, dat zij zich ten 
spoedigste bij de T.B.C.-bestrijding aansluiten.
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Provinciale Zeeuwse Courant, 06-02-1953; p. 2/4                                                              ook MAP SD

Duizenden koeien omgekomen
Veestapel op Schouwen en Tholen gedecimeerd

Afvoer levend vee en cadavers levert grote problemen op

„Hoe lang het nog zal duren, voordat precies bekend zal zijn, hoeveel dieren bij de overstro-
mingen in Zeeland om het leven zijn gekomen, is niet te zeggen. Wel staat vast, dat de 
Zeeuwse veestapel op de eilanden Schouwen-Duiveland en Tholen is gedecimeerd. Het 
moeizame werk der laatste jaren om onze veestapel weer op te bouwen en te veredelen is on-
gedaan gemaakt. Het eerste werk is thans de evacuatie van het vee, die volop aan de gang is. 
De afvoer van de duizenden cadavers kan echter nog grote zorgen geven”. Dit vertelde ons 
gistermiddag de Rijksveeteelt- en Zuivelconsulent, ir. W. L. Harmsen, die seeds enige toch-
ten door het overstroomde gebied heeft gemaakt.

Onder groot voorbehoud voor de juistheid der cijfers deelde hij mede, dat rekening gehouden 
moet worden met een verlies van 7.000 runderen op Schouwen en Duiveland. Gistermiddag 
was nog niet bekend, hoeveel vee nog in leven is in de overgebleven duinen van het eiland en 
op enkele noordelijke dijken. Wanneer men weet, dat de Schouwense rundveestapel uit 
10.600 stuks bestond, dan krijgt men enige indruk van de enorme schade. Bij Bruinisse en in 
Zierikzee zijn 600 tot 700 koeien bijeengedreven, terwijl zich op de dijk bewesten de Schelp-
hoek een 200-tal runderen moet bevinden. Ook op de dijk bij Brouwershaven en Scharendijke 
is vee gezien.

DE AFVOER.
Zoals gezegd is men druk doende met de afvoer van het levende vee. Gisteren waren daarvoor 
vier geschikte schepen, alle voorzien van een hijsinrichting, in dienst. De koeien, die in
Zierikzee onder leiding van twee assistenten van de Rijkszuivelconsulent werden ingeladen, 
werden afgevoerd naar de Goese haven, waar zij met de hulp van het personeel van het Voed-
selcommissariaat, de plaatselijke bureauhouder en de Gezondheidsdienst voor Dieren, werden 
uitgeladen. Zij werden daarna gedirigeerd naar een groot opvangbedrijf in de Poel, waar de 
dieren worden geregistreerd, geschetst en ingespoten. Een speciale commissie taxeerde het 
vee op zijn gebruikswaarde. Nu wordt het afgevoerd naar Walcheren en voorzover nodig naar 
Zeeuwsch-Vlaanderen, hetgeen geschiedt in samenwerking met de bureauhouders ter plaatse.

De varkensstapel op Schouwen en Duiveland is practisch geheel vernietigd. De schapen 
moeten eveneens alle zijn verdronken. De pluimveestapel moet volledig worden afge-
schreven. Er zijn misschien nog maar een 100 paarden over.

THOLEN EN BEVELANDEN.
De schatting van de verliezen, die de veestapel op Tholen heeft geleden, is nog moeilijker te 
geven. Maar men zal waarschijnlijk aan de veilige kant zijn, wanneer men het aantal verdron-
ken koeien stelt op 2000. Er waren hier 5000 runderen. Er zullen 500 tot1000 koeien persé 
moeten worden afgevoerd. Waarschijnlijk zal dit naar Noord-Brabant zijn, maar vast staat dit 
nog niet.

Volgens voorlopige ramingen hebben op de Bevelanden, vooral in de omgeving van Kruinin-
gen, 1000 tot 1500 koeien de dood in het water gevonden. Ook vele bouwbedrijven zaten hier 
vol vee. De runderen, die moesten worden afgevoerd uit de getroffen streken, zijn verspreid 
over de drooggebleven bedrijven in Zuid-Beveland.
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De verliezen in Zeeuwsch-Vlaanderen zijn gelukkig veel geringer, hoewel in de omgeving 
van Terneuzen.

DE CADAVERS.
Een zeer groot probleem is de afvoer van de cadavers. Het destructiebedrijf te Hansweert is 
volkomen overbelast. Het bedrijf in Son kan niets meer hebben en ook dat te Overschie kan 
geen uitkomst bieden. Er is nu contact opgenomen met het vernietigingsbedrijf te Purmerend, 
waarheen het dode vee zo snel mogelijk met schepen moet worden vervoerd.
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